
Hodnocení rekondic konaných ve dnech 18. - 24. 9. 2017 v Železné Rudě hotel 
Belveder 
 
 Na rekondice jsme vyjeli v plném počtu s mírným zpožděním, jelikož autobusy, 
přijíždějící od Vyškova měly zpoždění. První naší zastávkou byl Ondřejov, kde jsme měli 
domluvenou prohlídku areálu. Nastala nějaká chyba v komunikaci na pracovišti 
Astronomického ústavu AV ČR, neboť jsme museli asi hodinu čekat na pracovnici, která 
nás pracovištěm měla provádět. Přednáška byla proto  zkrácena.  Secesní budovy a 
kopule hvězdárny navrhoval architekt Josef Fanta. Rozsáhlý areál hvězdárny je upraven 
jako park s vzácnými stromy a řadou moderních plastik. Severněji je kopule s 
dvoumetrovým zrcadlovým dalekohledem, největším v ČR, ze sedmdesátých let 20. 
století, po roce 1990 byl dalekohled modernizován.  Seznámili jsme se s historickými 
přístroji, historií – hvězdárnu založil Josef Frič, prohlédli jsme si dobové fotografie. 
 Po prohlídce jsme se rozjeli do Železné Rudy do hotelu Belveder. Hotel se nachází 
nad Železnou Rudou v lese. Ubytováni jsme byli na pokojích ve dvojicích, personál byl 
vstřícný, večeře chutná. Po zabydlení  jsme ve společenské místnosti shlédli CD od 
Milana Kožuského z rekondic v Kraskově. Znovu jsme se vrátili do velmi milých zážitků z 
této rekondice, všichni na  ně rádi vzpomínají, i když se na ně na poslední chvíli spousta 
lidí odhlásila. 
Úterý:  
 Po ranním cvičení, které jako obvykle vedla zkušená Majka Mazáčová, jsme se 
všichni, i ti necvičící vrhli na vydatnou snídani, při níž jsme obdrželi balíček na cestu. Pak 
jsme autobusem, který na nás čekal před hotelem, vydali na cestu do německého Pasova. 
Cestou jsme obdivovali pěknou krajinu, krásně upravené domy se spoustou květin, také 
na lukách se pasoucí dobytek. V Pasově jsme došli na vyhlídku, odkud je velmi pěkný 
pohled na soutok  tří řek  - Dunaje, Illu a Ilzu. Inn zde tvoří hranici mezi Německem a 
Rakouskem,  je z nich nejmohutnější, Dunaj je delší, a proto se Inn považuje za jeho 
přítok. Staré centrum města leží na výběžku mezi soutokem Innu a Dunaje, nové čtvrti za 
řekami na přilehlých kopcích. Díky svojí malebnosti a  barokní architektuře – např. 
nádherný Dóm Sv. Štěpána, farní kostel sv. Pavla, nová biskupská rezidence – kde se 
podívali jen někteří z nás.,  staré město, radnice. Vyhlídka všechny nadchla, pár 
nejodvážnějších se vydalo na blízkou věž, odkud byl ještě větší rozhled a pak tito šli do 
města pěšky, většina z nás se svezla autobusem na parkoviště u Dunaje. Chvíli jsme 
pozorovali výletní lodě, plující po řece a pak se většina z nás vydala na obhlídku města. 
Nejdříve jsme zamířili k radnici, pak jsme navštívili krásný dóm Sv. Štěpána, prohlédli si 
přiléhající náměstí a pokračovali jsme do dalšího kostela, Sv. Pavla. Potom se většina z 
nás odebrala buď do cukrárny, nebo kavárny, kde jsme se většinou posilnili výbornou 
kávou. Odjezd byl v 15.00 hodin. Zpáteční cesta proběhla v pohodě, zastavili jsme se na 
chvíli v Železné Rudě.  Večer jsme strávili ve společenské místnosti, kdy hrál výborně na 
harmoniku Alois Kunorza, hraní bylo prokládáno vtipy, panovala výborná nálada.  
Středa: 
 Po ránu jsme vyjeli do Prášil, většina osazenstva se vydala k Prášilskému jezeru, 
zbytek zůstal v Prášilech, kde bylo také co k vidění. Z původní obce zbylo asi 25 domků, 
některá stavení byla stržena pro zchátralost ještě v 90 letech 20. století. Celých čtyřicet let 
sem nikdo nesměl, obec nemá školu ani kostel. Z kostela byl udělán nejdříve kulturní dům 
pro vojáky, pak tělocvična, v roce 1979 byl odstřelen, zachován byl pouze hřbitov s 
ulámanými kříži, o který se teď stará nově ustavené sdružení. Bývalé střelnice dnes 
zarůstají, dodnes v řadě míst najdeme cedule upozorňující na možnou přítomnost 
nevybuchlé munice. Po roce 2000  byl na území obce zřízen Archeopark Prášily, který by 
měl návštěvníky seznamovat se životem Keltů na českém území. Byli jsme se tam 
podívat, ale park je v zoufalém stavu, nevypadá, že by se o něj někdo řádně staral. Od 
roku 2005 se zde nachází soukromá botanická zahrada asi na 2,5 ha a obsahuje více jak 



5000 rostlin nejen ze Šumavy, ale i celého světa. V současné době se přetváří na skalní 
botanickou zahradu. Zahrada je nejvýše položená botanická zahrada v Česku.  
Čtvrtek: 
 Vydali jsme se k šumavským jezerům – nejdříve k Černému, kde došla většina 
účastníků, ti zdatnější se vydali odsud k jezeru Čertovu, někteří, např. Jana Strnadová s 
paní Veverkovou, Reinohovou a Hrabákovou si přibraly ještě Špičák. Cesta od Černého 
jezera k jezeru Čertovu vedla do hodně strmého kopce. Počasí, jako celkem celý náš 
pobyt bylo ponuré, ale zatím nepršelo. Večer byla zajímavá přednáška o Šumavě, 
přednášel znalec Šumavy pan Jan Duchek. Promítl krásné fotografie, byli jsme seznámeni 
s jednotlivým vrcholy Šumavy jak na české tak i na německé straně. Fotografie jsme i 
vyžádali a 36 jich máme od pana generála k dispozici, budou vyhotoveny a seřazeny do 
alba, se kterým budeme seznamovat přítomné na ČS v prosinci.  Naše putování po 
Šumavě pan Duchek rozšířil o další destinace, které jsme nemohli v týdenním čase 
zvládnout. Děkujeme za toto přiblížení a obdivujeme jeho rétoriku a rozsah znalostí o 
Šumavě.  Doporučil nám návštěvu skleněného oltáře od akademické umělkyně.                                                                
Pátek: 
 Návštěva Nýrska. Prohlídka města, kostela, hřbitova, odjezd do Dobré Vody. Zde 
jsme navštívili kostel Sv. Vintíře, který byl vojáky úplně vypleněn, nyní  je opraven. V 
kostele byl umístěn od autorky, sklářské výtvarnice   Vladimíry Tesařové, monumentální 
skleněný oltář, který je odborníky považován za naprostý evropský unikát – je široký 5 m, 
vysoký 3,5 m a váží celkem 7 tun. V kostele je dále k vidění skleněná socha sv. Vintíře v 
životní velikosti, skleněný oltářní stůl, skleněný pultík ke čtení z bible, rozměrný skleněný 
reliéfní betlém a 14 originálních skleněných desek s reliéfy křížové cesty, přičemž každá 
deska váží až 140 kg. Vedle kostela se nachází pramen, údajně léčivé vody, většina z nás 
si vodu nabrala a ochutnala.  
Odpoledne jsme vyjeli lanovkou na Špičák, vyšli na rozhlednu, odkud byl krásný pohled na 
okolní krajinu.  
Večírek – členové Klubu opět nezklamali, na indiánský námět večírku se vyrojila spousta 
indiánů, Nšo či, i stařenka která měla plný košíček hub,   také zarostlý desperád, z nějž šel 
strach, jenž cílil kvérem na indiány a chlubil se indiánským skalpem. Když již většina  
indiánů byla znavena, objevili se tam za velkého potlesku „Čtyři z tanku a pes“. Z vojáků 
šel strach, také pes nás lekal i tank sklidil obdiv. Tvářili se velmi zarputile a nepřátelsky 
jako vojáci a nepřátelé. Večírek, za hraní na harmoniku Aloise Kunorzi, probíhal v 
přátelském a veselém duchu. Tančilo a zpívalo se až do 23. hodin. Ochutnali jsme i chléb 
s rybičkovou pomazánkou a cibulí. 
 Sobota: 
 Ze Šumavy jsme vyrazili na Chodsko, nejdříve na Výhledy, k pomníku Jindřicha 
Šimona Baara. Opět jsme se kochali vyhlídkou na vrcholky Šumavy a Český les a pak 
jsme jeli za krásného slunečného počasí  do Domažlic. V centru města se nachází 
historické jádro s měšťanskými domy ze 14. a 16. století, dnes jsou součástí městské 
památkové rezervace. K arciděkanskému kostelu Narození Panny Marie, který byl 
barokně přestavěn, přiléhá městská věž, která tvoří dominantu náměstí Míru i celých 
Domažlic. V kostele na levé straně je skleněné dílo výtvarnice Tesařové. Většina našich 
účastníků na věž po  195 schodech  vyšlapala a kochala se pohledem na krásné okolí. Na 
konci náměstí je nejznámější domažlická brána – Dolní brána. Pochází ze 60. let 13. 
století. Na jiném konci náměstí je klášterní kostel Nanebevzetí  Panny Marie, který byl 
založen ve druhé polovině 13. století, přestavěn v letech 1774 – 87. Na Veselé hoře nad 
Domažlicemi je kostel Svatého Vavřince, kde bývají na Svatého Vavřince v polovině srpna 
poutě, které známe pod názvem Domažlické slavnosti, kde vystupují chodské folklorní 
soubory. Do hotelu jsme se vrátili po 13. hodině, pak jsme měli volný program, kdy se 
někteří vydali na různé procházky po okolí, např. na Hofmanky, po okolí nebo blízko hotelu 
na křížovou cestu a kapli sv. Anny pod Belvederem. Obnovená křížová cesta s kaplí byla 



slavnostně vysvěcena 30. 9. 1995. V pátek nás navštívil Doc. MUDr. Tomáš Skřička se 
svými třemi dětmi, večer nám sděloval své zážitky z pracovní cesty po Rusku. Přednáška 
byla zajímavá. Děkujeme za ni i čas, který nám věnoval. 
Neděle – odjezd domů, všichni účastníci odjížděli v pořádku, tyto rekondice byly 
velmi pěkné, ubytování i stravování bylo na velmi dobré úrovni. Hotelovým 
zaměstnancům patří náš velký dík!! 

Děkujeme za sponzorské dary Nadaci Zdraví pro Moravu a firmě Dribo 
s.r.o., které nám svými příspěvky pomohli profinancovat vzniklé náklady 
a tak pomohli účastníkům k dostupnosti vynikající akce na Šumavě!! 
 

Fotografie jsou na portále Rajce.net, uživatel Janstr      Zpracovala: Jarmila Kudrová 
 

 

 

 

 

 

  


